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مصائب طوفان در سیستان

ش�هروند| پرونده »پالم« همچنان باز اس��ت. با شکایت 
تع��دادی از وکلای دادگس��تری و ش��هروندان از رئی��س 
سازمان غذا و دارو و روسای سابق موسسه استاندارد، حالا 
ماجرا ابع��اد دیگری به خود گرفته. تا جایی که س��ه نفر از 
مراجع تقلید استفاده از روغن پالم در لبنیات را بدون اطلاع 
مصرف کننده »غش« یا همان تقلب اعلام کردند. با این که 
رئیس سازمان غذا و دارو بیستم مردادماه به صورت رسمی 
اعلام کرد که از همان روز تمام محصولات لبنی تولیدشده، 
فاقد روغن »پالم« هستند، اما این تصمیم وزارت بهداشت 
باعث نشد تا مردم سال ها استفاده از این روغن را در لبنیات 
فراموش نکنند. آن قدر این موضوع برایش��ان اهمیت پیدا 
کرد که صبح روز گذش��ته، تعدادی از آنه��ا همراه با چند 
وکیل به دادسرای کارکنان دولت رفتند و از رئیس سازمان 
غذا و دارو و روس��ای سابق س��ازمان اس��تاندارد به خاطر 
اس��تفاده از روغن پالم در محصولات لبنی شکایت کردند. 

روند این ش��کایت از س��وی تعدادی از وکلای دادگستری 
صورت گرفت و درنهایت نیز ش��کایت برای رس��یدگی به 
ش��عبه 15 دادس��رای کارکنان دولت ارجاع شد. این وکلا 
براساس مواد یک، س��ه، چهار و پنج قانون مواد خوراکی و 
آشامیدنی و آرایشی و بهداش��تی مصوب 22 تیرماه  سال 
1346 و همچنین ماده 35 قانون تعزیرات حکومتی امور 
بهداشتی و درمانی مصوب مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و مستند به قانون مجازات اسلامی درباره تقصیرات ماموران 
دولتی شکایت خود را اعلام کردند. مصطفی ترک همدانی 
به عنوان یکی از وکلایی که روز گذش��ته از این مس��ئولان 
شکایت کرد، در گفت وگو با »شهروند« می گوید: »پس از 
آن که وزیر بهداشت موضوع استفاده از روغن پالم در لبنیات 
را افشا کرد، من همراه با تعدادی از وکلا مستنداتی را جمع 
کردیم و تصمیم گرفتیم تا از رئیس سازمان غذا و دارو و دو 
رئیس سابق سازمان استاندارد شکایت کنیم.«     صفحه17

 از سوی جمعی از شهروندان و وکلا به علت تولید لبنیات
 با روغن پالم مطرح شد

شکایت از مدیران سابق 
بهداشت و استاندارد 

»شهروند« از  خسارت  سومین طوفان سیستان در یک ماه گذشته گزارش می دهد

   30 هزار هکتار از تالاب هامون به کانون بحرانی ریزگردها تبدیل شده است
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یادداشتگزارش

وزیر ارتباطات: تشعشعات تهران را 8 بار بررسی کردیم

گزارش پارازیت ها روی میز روحانی 
خداحافظی دولت های نهم و دهم از کارخانه های لبنیات

گروه اجتماع�ی| گ��زارش پارازیت ه��ا بالاخره به 
رئیس جمهوری رس��ید. وزی��ر ارتباط��ات و فناوری 
اطلاع��ات، دیروز از تقدیم گزارش��ی ب��ا محوریت کار 
تشعشعات به حس��ن روحانی خبر داد و از پایان یافتن 
بررسی پارازیت ها در دولت حکایت کرد. پرونده ای که 
دو ماه است روی میز دولتی ها باز شده و چند وزارتخانه 
و سازمان دولتی را بر سر یک میز نش��انده تا بررسی و 
تحقیقات خود درخصوص پارازیت ها و تشعش��عات را 

گرد هم آورند. 
محمود واعظی با اشاره به این که گزارش با محوریت 
کار تشعش��عات پس از طی جلس��اتی با مس��ئولان 
ذی ربط تهیه و به رئیس جمهوری تقدیم ش��ده است، 
درباره نارضایتی س��ازمان محیط زیس��ت نس��بت به 
وضع تشعش��عات، گفت: »از یک سال گذشته تاکنون 
این موضوع در دس��تور کار ای��ن وزارتخانه قرار گرفت 
و در هش��ت نوبت توس��ط س��ازمان تنظیم مقررات 
رادیویی به طور س��رزده از نقاط مختل��ف تهران تهیه 
ش��د. پس از اندازه گیری های لازم در آخرین جلس��ه 
که طی 2 ماه گذشته در این وزارتخانه با حضور وزرای 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مس��لح، علوم، تحقیقات و 
فناوری، بهداشت و درمان و آموزش پزشکی و رؤسای 
سازمان های انرژی اتمی و محیط زیست تشکیل شد، 
اقدامات انجام شده مورد بررس��ی قرار گرفت و گزارش 

آن پس از جمع بندی به رئیس جمهوری تقدیم شد.« 
بیش از یک س��ال اس��ت. می توان گفت از روزی که 
دولت یازدهم روی کار آمد، نگرانی ها از تأثیر پارازیت ها 
و تشعشعات از مباحث محفلی و نگرانی های کارشناسی 
دور شد و جنبه رسمی به خود گرفت. پای سازمان ها و 
وزارتخانه های مختلف را به بحث خود باز کرد و گاهی 
هم گزارش هایی نگران کننده از وض��ع پارازیت ها را به 
گوش مردمی رس��اند که حالا بیش از هر زمان دیگری 
نگران س��لامتی خود هس��تند، چرا ک��ه گزارش های 
پراکنده و غیررس��می وضع نگران کننده ای را برایشان 
ترس��یم کرده اس��ت. از تأثیر پارازیت ها بر س��لامت 
کودکان تا افزایش احتمال سرطان. حالا خیلی راحت تر 
درخصوص احتمال تأثیر پارازیت ها روی سلامتی افراد 
صحبت می شود، حتی سرطان زا بودن آن هم از سوی 

برخی مراجع مورد تأیید است. 
اکن��ون ه��م جزییات��ی از گزارش��ی ک��ه روی میز 

رئیس جمهوری رفته اس��ت، در دست نیست. سازمان 
مقررات رادیویی که گفته می ش��ود، مسئول تنظیم و 
تهیه این گزارش در وزارت ارتباط��ات بوده، اطلاعاتی 
در این خصوص نمی دهد و روابط عمومی این سازمان 
به بیان ای��ن جمله ها ک��ه »جزیی��ات را نمی دانیم و 
گزارش در رده هایی بالاتر انجام ش��ده و به دولت رفته 
است« بسنده می کند. اما، مجلسی ها در این خصوص 
حرف هایی ب��رای گفتن دارند. موض��وع پارازیت ها در 
فراکسیون محیط زیس��ت مجلس هم بررسی شده و 
نتایج جالبی داشته است. در روزی که طوفان، تهران را 
پشت سر گذاشت و سازمان هواشناسی در پیش بینی 
آن ناتوان ظاهر ش��د، پارازیت ها عامل عدم تشخیص 
طوفان از س��وی این سازمان اعلام ش��دند، حالا پرده 
دیگری از تأثیر پارازیت ها از سوی نمایندگان مجلس 
به نمایش درآمده اس��ت. کمال الدین پیرموذن، عضو 
فراکسیون محیط زیست به »شهروند« می گوید: »در 
نشست فراکسیون محیط زیست با موضوع پارازیت ها، 
نمایندگان صداوسیما هم حضور داشتند. آنها معترف 
بودند به این که در جریان مسابقات تیم ملی والیبال ایران 
با لهستان، برای دریافت تصاویر با مشکل روبه رو بوده اند 
و پارازیت ها دلیل این اختلال بوده است. همچنین آنها 
اعلام کردند که توان و زمان پارازیت ها در محدوده های 
خاصی از شهر بیشتر است و اکباتان یکی از محله هایی 

است که توان و زمان تشعشعات بیشتر بوده است.« 
او درخصوص بررس��ی ها از تأثیر این تشعش��عات بر 
س��لامت افراد جامعه هم ی��ادآور می ش��ود: »گزارش 
مدون یا بررس��ی جامعی در این خص��وص نداریم، اما 
گزارش هایی از صاحب نظران و اطب��ا در این زمینه به 
دستمان رسیده که نش��ان می دهد این تشعشعات بر 
سلامت کودکان و سالمندان تأثیرگذار بوده و می توان 
گفت سرطان زاست.« عضو فراکسیون محیط زیست 
با اش��اره به این که در این جلس��ه تصمیم گرفته شد 
تا در این فراکس��یون طرح اس��تاندارد ملی برای امواج 
رادیویی و یونی تدوین شود، می گوید: »ایجاد پارازیت 
با توجه به تحولات تکنولوژیک��ی و اجتماعی کارکرد 
مصونیت بخشی خود را از دست داده است و همچنین 
برای سلامتی آحاد جامعه مضر است. بر همین اساس 
از مسئولان مربوطه خواسته ایم تا در مقاطع امنیتی و با 

زمان و توان محدود از پارازیت ها استفاده شود.«

خوشبختانه افشاگری وزیر محترم بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی، حساسیت مردم و پیگیری مطبوعات 
نتیجه داد و استفاده از روغن نخل در محصولات لبنی 
ممنوع شد. بنابراین می توان گفت که دولت نهم و دهم 
از کارخانه های محصولات لبنی خداحافظی کرد. این 
پایان ماجرا نیست، خطر بازگشت این ماده خطرناک 
به کارخانه های لبنی��ات وجود دارد و هنوز در س��ایر 
محصولات غذایی از روغن نخل استفاده می شود. چاره 

کار چیست؟
حساس��یت ایجاد ش��ده در مردم باید حفظ شود. 
مش��اهدات روز جمع��ه صاح��ب این قل��م در یک 
فروش��گاه زنجیره ای حاکی از آن بود ک��ه خریداران 
در قسمت لبنیات برای خواندن برچسب مواد لبنی 
وقت می گذاش��تند، از مسئولان س��وال می کردند و 
تا به اعتماد نسبی نمی رسیدند انتخاب نمی کردند. 
نماینده یک ش��رکت تولید لبنیات س��عی می کرد 
با تک تک خریداران صحبت کن��د و برگه ای که ادعا 
می کرد گزارش بازرس��ان وزارت بهداش��ت مبنی بر 
عدم استفاده آن ش��رکت از روغن نخل است را نشان 
می داد. چرا چنین شده است؟ شاید پاسخ در اظهارات 
مدیرعامل اتحادیه فرآورده های لبنی کش��ور باشد. 
ایش��ان می فرمایند: »به دلیل انتشار خبر استفاده از 
روغن پالم در ش��یر و فرآورده های لبنی، فروش شیر 
و فرآورده ه��ای لبنی حدود 50درص��د کاهش پیدا 
کرده اس��ت... ب��رای احقاق حق��وق تولیدکنندگان 
ش��کایت نامه ای به دیوان عدالت اداری نوش��ته شده 
و از وزارت بهداش��ت ش��کایت شده اس��ت.« یعنی 
حساسیت مصرف کننده مهم است، جواب می دهد و 
چاره ساز اس��ت پس باید این حساسیت حفظ شود و 
ادامه یابد. رسانه ها - به غیر از رسانه ملی که تنقلات 
و میان وعده های مضر برای کودکان را تبلیغ می کند- 
دراین باره مسئولیت ویژه ای دارند و می توانند به طور 

موثری نقش آفرین باشند. 
نقش رس��انه ها تنها ب��ه مرزهای داخل��ی محدود 
نمی ش��ود و روی صادرات تولیدکنن��دگان نیز تأثیر 
می گذارد. در جلس��ه اخیر کمیسیون کش��اورزی و 
صنایع غذایی اتاق ته��ران یکی از مدی��ران و فعالان 
معزز صنعت غذا اعلام کرد: »به دلیل عملکرد شتابزده 
دولت یازدهم در ماجرای روغن پالم به صادرات لبنیات 
ایران آسیب جدی وارد ش��ده و به دلیل فرافکنی ها و 
جوسازی های اخیر، بخش عمده ای از محصولات لبنی 
صادراتی ایران به عراق، برگش��ت داده شده است.«1 
البته ایش��ان نفرمودند دولت یازدهم چند  سال دیگر 
باید صبر می کرد و چند  میلیون ایرانی و عراقی بیگناه 
دیگر باید قربانی بیماری های قلبی و عروقی و سکته 
مغزی و قلبی می شدند تا صادرات متخلفین ادامه یابد 

و فرافکنی و جوسازی در این جا به چه معنی است. 
به نظر صاحب این قل��م، دولت یازدهم در این مورد 
نه تنها شتابزده عمل نکرده بلکه باید گفت دیر نیز اقدام 

کرده است، سلامتی مردم مقوله ای نیست که بتوان 
ملاحظات م��ادی تولیدکنن��دگان و صادرکنندگان 
را در آن ملحوظ داش��ت. اگر دولت ه��ای نهم و دهم 
چنین کرده اند کار بس��یار بدی کرده اند. دختر بنده 
که تا دو ماه پیش در دو مرکز بهداشتی شمال و مرکز 
و قبل از آن در مراکز بهداشتی شرق تهران به طبابت 
اشتغال داشت، می گوید: »ابتلای بسیاری از مراجعین 
جوان به چربی بالای خون، کلس��ترول و کبد چرب، 
خصوصاً وقتی بیماران اظهار می کردند که از خوردن 
فست فودها خودداری می کنند، برای طبخ غذا فقط از 
روغن مایع استفاده می کنند و خلاصه سخت مراقب 
خورد و خوراک خود هس��تند، به حدی تعجب آفرین 
بود که در بسیاری از موارد مجبور می شدیم آزمایش ها 
را تکرار کنیم. هنگامی که باز همان نتیجه ها به دست 
می آمد، با توجه به نتای��ج آزمایش ها که مغایر با رژیم 
غذایی بیمار بود مجبور می ش��دیم با احتیاط از بیمار 
بپرسیم که آیا مشروبات الکلی استفاده می کند یا خیر. 
طبیعی بود که در برخی موارد با عکس العمل تند بیمار 
مواجه می شدیم.« همه این ابتلائات برای این است که 
پزشک و بیمار هیچ کدام نمی دانستند که شیر، پنیر، 
بستنی، کیک و شیرینی و روغن نباتی مایعی که با پندار 
سالم بودن استفاده می کنند آلوده به روغن نخل است 
و تولید کننده از آن در برچسب محصول نامی نمی برد و 
اگر نام ببرد چنان می نویسد که خوانا نباشد و اگر خوانا 
باشد  درصد آن را ذکر نمی کند. نتیجه آن که نه طبیب 
می داند بیمار چه غذایی خ��ورده و می خورد و نه خود 

بیمار!
یک فوق تخصص جراحی قلب و عروق و استاد علوم 
پزشکی تهران می گوید: هنگامی که در اتاق جراحی یا 
در مطبم با بیماران قلبی جوان برخورد می کنم قلبم 
فشرده می شود... من با موضع گیری اخیر وزیر محترم 
بهداشت و توصیه ایش��ان به مردم که لبنیات چرب 
نخورند، امیدوار ش��دم که ش��اید دریچه ای به سوی 
اقدامات پیشگیرانه برای حفظ سلامت مردم گشوده 
ش��ود.«2  باید از آن مدیر مکرم و فع��ال صنعت غذا با 
احترام و صد البته با احتیاط پرسید که دولت یازدهم 
باید منتظر می ماند تا سن سکته مغزی و قلبی به چند 
 سال می رسید و بعد اقدام می کرد؟ به نظر شما مثلاً ده، 
دوازده سالگی خوب است؟ مسئول تحقیقات دانشگاه 
ش��یراز عنوان کرد: »بیماری های قلبی دومین عامل 
مرگ ومیر ایرانیان است.« 3 به نظر مدیر فعال صنعت 
غذا، دولت یازدهم باید صب��ر می کرد تا بیماری های 
قلبی به اولین عامل مرگ ومیر تبدیل می شد، سپس با 
استیذان از مدیرعامل اتحادیه فرآورده های لبنی کشور 
و به شرطی که مدیرعامل محترم اتحادیه فرآورده های 
لبنی کشور قول می دادند از وزارت بهداشت به دیوان 

عدالت اداری شکایت نکنند، اقدام می کرد! 
از دیگر مشاهدات در فروش��گاه زنجیره ای؛ ازدحام 
نسبی، گفت وگو و تبادل نظر در بخش روغن خوراکی 

بود. بخش��ی از ازدحام به خاطر آن بود که اکثراً تلاش 
می کردند ب��ه نحوی از ترکیبات روغن ه��ا با خواندن 
برچس��ب ها س��ر در بیاورند و تا آن جا که شاهد بودم 
کس��ی موفق نش��د و بالاخره هیچ ی��ک از خریداران 
نتوانست بفهمد چند  درصد از روغنی که می خرد نخل 
و چند درصد روغن س��الم است. یا برچسب ها آن قدر 
ریز بود که به هیچ نح��وی از انحاء و با امکانات موجود 
در فروشگاه و بضاعت مزجات خریداران قابل خواندن 
نبود و یا آن که اگر خوانده می شد کسی نمی توانست 
از  درصد هر یک از مواد تش��کیل دهنده آگاه ش��ود. با 
کسب اجازه از کمیسیون کشاورزی و صنایع غذایی 
اتاق تهران و آن مدیر معزز فوق الذکر و س��ایر مدیران 
و فع��الان مکرم صنعت غ��ذا حتماً ق��دم دوم وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزشکی باید پرداختن به 
وضع اس��فناک روغن های خوراکی اعم از معمولی و 

سرخ کردنی باشد. 
شما هم اگر فرصت کردید هنگام خرید زمانی را به 
خواندن برچسب های مواد غذایی، خصوصاً کیک ها، 
تنق��لات و میان وعده های��ی ک��ه فرزندانتان مصرف 
می کنند، اختصاص دهید. مطمئن هس��تم به نتایج 
جالبی دس��ت پیدا خواهید کرد. مثلاً برچسب اکثر 
»کورن فلاکس ها« و ی��ا »ذرت پرک ها« که بچه ها با 
شیر به عنوان صبحانه و یا به تنهایی به عنوان میان وعده 
غذایی اس��تفاده می کنند به این صورت است: »ذرت 
پرک، گلوکز... روغ��ن گیاهی مایع...« نظر مدیر فعال 
بخش صنعت غذا لابد آن است که اگر وزارت بهداشت 
بپرسد که نام این روغن مایع چیست و آیا روغن نخل 
هم در آن هست یا خیر، ذنب لایغفر مرتکب شده و باید 
از دست وزارت بهداشت به دیوان عدالت اداری شکایت 
برد. برچسب اغلب چیپس ها می گوید: »سیب زمینی، 
نمک، روغن س��رخ کردنی.« چیپس س��یب زمینی 
خود به خود با میزان ف��راوان نمک و روغنی که در آن 
وجود دارد از مضرترین خوراکی ها و شاید مضرترین 
خوراکی دنیا باشد، اما تولید کننده همین چیپس مضر 
نمی گوید روغن��ی که در آن به کار رفته مایع اس��ت، 

جامد است، گیاهی است، نخل است و... 
ش��اید از همه جالب تر برچسب بسته شکلات یک 
برند معروف شکلات سازی است. در بخش ترکیبات 
آن نوشته اند: پودر کاکائو، جانشین کره کاکائو، شکر،... 
تا حالا دیده بودیم که در ادارات روس��ا برای خودشان 
قائم مقام دارند ک��ه در غیاب آنها به رت��ق و فتق امور 
بپردازند اما ندیده بودیم که عالیجناب کره کاکائو هم 
برای خودشان قائم مقام منصوب کرده باشند و سوال 
این اس��ت که این قائم مقام محترم که اسمش را ذکر 
نمی فرمایند همان روغن پالم نیست؟ اگر نیست چرا 

رسمش هست و اسمش نیست؟
1- روزنامه تعادل 93/5/25

2- هفته نامه سلامت 93/5/25
3- روزنامه نسل فردا 93/5/25
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 معاون سابق وزارت علوم: 
به دستور وزیر بورسیه دادیم

 وزیر ارتباطات: تشعشعات تهران را 
8 بار بررسی کردیم

 با شکایت سه نفر از عوامل
 »شهرموش های 1«  کلید خورد 

 جزئیات
 تازه از ماجرای 

بورسیه های 
مساله دار

گزارش 
 پارازیت ها

 روی میز روحانی 

شهرموش های2 
حاشیه دار شد

   صفحه  16

   همین صفحه  

   صفحه  14

 یک خرده ضمایم را متنوع کنید. خصوصا برای 
سرگرم شدن در آخر هفته ها. اطلاع رسانی روزنامه 
خوب اس��ت و تیترهای صفحه اول و اطلاع رسانی 
مثلا درب��اره روغن پالم و حادثه س��قوط هواپیما. 

روزنامه را دوست دارم. کریمی کتابفروش. 
ش�هروند: ش�رایط و امکانات فراهم شود 
حتما ضمائمی را نیز به روزنامه اضافه خواهیم 

کرد. 
 حکومت ایران که موفق شد سرزمین ها و خاک 
غصب شده ایران را از متجاوزین عراقي پس بگیرد، 
چرا زمین ه��ا و اراضي و کوه ها و تپه ها و س��واحل 
دری��ا و اراضي جنگلي و انف��ال را از زمین خواران و 
مفت برها پس نمي گیرد؟ آیا اینها از صدام حسین 

ملعون گردن کلفت ترند؟!
شهروند:  بابا صدام که عددی نبود !

 ش��رکت آب وفاضلاب تهران بایستي به اتهام 
س��هل انگاري در اطلاع رس��اني محاکم��ه گردد 
زی��را بیش از نیم��ي از تهران توس��ط پیمانکاران 
ظاهرا خودسر انش��عاب داده شده و شرکت اکنون 

اطلاع رساني مي کند!
ش�هروند:  وقتی بی هیچ مبنا و حس�اب و 
کتاب�ی اجازه ساخت وس�از در ته�ران داده 
می ش�ود خب آب ه�م بی حس�اب و کتاب 

می دهند!
  آفرین. این روزنامه در خدمت »زندگی« انسان 
هست چیزی که در کشور ما چندان جدی گرفته 

نمي شود. / پایدار باشید
شهروند:  سپاس بی کران. 

 با ادای احترام به س��ردبیر و پرس��نل ش��ریف 
روزنامه وزین شهروند.  با اعلام کمبود شدید آب که 
در آن روزنامه اطلاع رسانی کردید، سازوکارهایی 
من انجام دادم که برای شهروندان فرهیخته جالب 
خواهد ب��ود:1-  درختان من��زل را 15 روز یک بار 
 آبرس��انی باتوجه به نیازش��ان انج��ام خواهم داد. 
2-  بطری آب معدنی را داخل محفظه فلاش تانک 
گذاشتم تا آب کمتری از آن خارج شود.  3-  روی 
دیوار حمام اخطار10 دقیقه نوشته شد. 4-  ساعاتی 
از شبانه روز که هوا خنک تر می شود کولر خاموش 
می شود. 5- دوست داشتم سازمان آب اعلام کند 
که باغداران از آب شرب استفاده نکنند.  5-  تا اطلاع 
ثانوی شهرداری آبکاری درختان را با رعایت الگوی 
مصرف علمی اس��تفاده نماید و از شیلنگ اندازی 
پای درختان خود داری نماید. 6- برخورد و جریمه 
نقدی برای اس��تخرداران. 7-  فعال شدن پرسنل 

شریف بازرسان سازمان آب.  
با احترام:  ناصروجدانی- تهران.  

شهروند:  ای کاش همه ش�هروندان مانند 
شما حساسیت داشته و چنین رفتار کنند. 

   چرا احمدی نژاد محاکمه نمي ش��ود به خاطر 
این همه کم کاري  ها؟!

ش�هروند:  احتمالا چون کس�ی از ایشان 
شکایت نکرده است!

پیام شهروند

سامانه پیام کوتاه : 3000097

جناب آقای دکتر فیاض زاهد
درگذش�ت پدر همس�ر ارجمندتان را به جنابعالی و خانواده محترم تسلیت 
می گویی�م. از درگاه خداون�د ب�رای آن مرحوم آم�رزش و ب�رای بازماندگان 

شکیبایی آرزومندیم.
روزنامه  شهروند


